
Ple de les Corts Valencianes realitzat el dia 14 de març
de 2013. Comença la sessió a les 10 hores. Presideix el
president de les Corts Valencianes, senyor Juan Gabriel
Cotino Ferrer. Sessió plenària número 45. Segona i
darrera reunió.

El senyor president:

Es reprén la sessió.
En primer lloc, el vicepresident va a donar lectura d’una

declaració institucional.

Declaració institucional en suport a la declaració de les
Falles de València com a patrimoni cultural immaterial

de la humanitat

El senyor vicepresident primer:

Gràcies, president.
«Declaració institucional de suport a la declaració de les

Falles de València com a patrimoni cultural immaterial de la
humanitat:
»L’Organització de les Nacions Unides per l’Educació, la

Ciència i la Cultura –UNESCO–, amb 193 estat membres i
sis membres associats, porta treballant més de sis dècades en
l’esfera de la cultura, però fou l’any 2003 quan es va adop-
tar un acord per a la constitució de la convenció per a la sal-
vaguarda del patrimoni cultural immaterial.
»En aquest context, l’Ajuntament de València, en sessió

plenària de data 28 de gener de 2011, va acordar l’impuls de
l’expedient que donés inici al procediment per a obtenir de
la UNESCO la inscripció de la festa de les Falles en la llis-
ta representativa del patrimoni cultural immaterial de la
humanitat. Per açò, es va portar a terme un exhaustiu treball
de documentació i investigació, per part de la Junta Central
Fallera i de la Direcció General de Patrimoni Cultural de La
Generalitat.
»Posteriorment, el Consell, mitjançant el Decret 44/2012, de

9 de març, va declarar les Falles com a bé d’interés cultural
immaterial, reconeixent així la seua projecció internacional i la
seua àmplia implantació a la ciutat de València.
»Fa ara quasi un any, el 9 de març de 2012, el Consell de

Patrimoni Històric es va reunir a Tarragona i seleccionà la
candidatura de les Falles perquè el Govern d’Espanya la
presentés davant la UNESCO.
»A València, el cap i casal de la festa de les Falles, cons-

tituïx la màxima expressió d’una tradició festiva i cultural
que ha perviscut en les arrels del nostre poble fins a l’actua-
litat, i que ha suposat la implicació directa de nombroses
professions artesanals, com fusters, orfebres, seders i teixi-
dors, i la dels artistes fallers pròpiament dits, versadors, poe-
tes festius i mestres coeters.
»A més, les Falles, com a manifestació cultural, han con-

tribuït directament a mantenir i transmetre la nostra llengua
pròpia i són la manifestació de l’expressió viva, artística i
cultural, satírica i popular d’un poble, expressada en actes
com la plantà, l’ofrena floral a la Mare de Déu dels
Desemparats i la cremà, amb el foc com a element que con-
vertix la falla en monument efímer.
»Per tot açò, les Corts Valencianes acorden:
»Primer, manifestar el seu suport a la candidatura de les

Falles de València, elaborada per La Generalitat i
l’Ajuntament de València, per a obtenir de la UNESCO la
seua inscripció en el llistat representatiu del patrimoni cul-

tural immaterial de la humanitat que, sens dubte, contribui-
rà a realçar l’autoestima i el prestigi dels valencians com a
dipositaris i usuaris de l’element del patrimoni inscrit.
»Segon, traslladar la present declaració al Govern

d’Espanya, al Consell de La Generalitat, a l’Ajuntament de
València i a la Junta Central Fallera de València.
»Corts Valencianes, 13 de març de 2013.»

Signat pels portaveus dels grups parlamentaris.
(Aplaudiments)

Compareixença del president del Consell, 
senyor Alberto Fabra Part, per a respondre les preguntes

d’interés general per a la Comunitat Valenciana
formulades pels grups parlamentaris

(RE números 50.887, 50.888, 50.889 i 50.886)

El senyor president:

Compareixença del president del Consell per a respondre
a les preguntes d’interés general per a la Comunitat
Valenciana, formulades pels grups parlamentaris.
En primer lloc, té la paraula el síndic del Grup

Parlamentari Popular, il·lustre diputat senyor Jorge Bellver.

El senyor Bellver Casaña:

Bon dia.
Molt honorable president de la Generalitat valenciana.
Honorables consellers.
Senyores i senyors diputats.
Senyor president, l’administració valenciana està trans-

formant-se; una autèntica metamorfosi que conclourà en una
administració més àgil, més austera, més eficaç i més efi-
cient, tal com vosté va comprometre.
La Generalitat valenciana està fent els seus deures, i els

està fent bé. El govern valencià ha aprovat més d’un cente-
nar de mesures per a aconseguir una reducció en els gastos
de funcionament de la nostra administració; al llarg de 2012,
una reducció de dos mil milions d’euros, dos mil milions
d’euros, senyores i senyors diputats, més de tres-cents mil
milions de les antigues pessetes. I ho està fent, senyor presi-
dent, davant d’una oposició per a la qual l’austeritat és un
pecat, davant d’una oposició per a la qual la responsabilitat
és més un vici que una virtut, davant d’una oposició per a la
qual optimitzar els recursos, que no és més que fer més
coses amb els diners de tots els valencians per als servicis
públics, és roí, en una oposició per a la qual escometre refor-
mes dels servicis públics per a garantir la seua pervivència i
la seua qualitat és retallar. En definitiva, senyor president,
ho ha fet davant de l’oposició més incapaç, davant de l’opo-
sició més incoherent i davant de l’oposició més irresponsa-
ble que mai ha tingut la Comunitat Valenciana.
(Aplaudiments)
No podem oblidar, senyor president, no podem oblidar

que uns dels qui critiquen les reformes del govern valencià
van ser qui van deixar en la ruïna a Espanya. I no podem
oblidar que ells mateixa tenen, en estos moments, els seus
comptes embargats. O que altres, que critiquen les retalla-
des, doncs, es queden amb els diners que deurien pagar pels
seus treballadors, a compte de IRPF. O aquells, els altres, els
de més enllà, que volen donar lliçons de transparència i
governen l’ajuntament més opac que n’hi ha en Espanya.
Això és el que tenim davant. I, enfront d’això, senyor presi-
dent, vosté està traguent totes les iniciatives.
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Mosatros a la nostra, senyor president. El govern valencià i
el Grup Parlamentari Popular, a la nostra. Mosatros parlem el
mateix idioma que la majoria dels valencians, i per això els
valencians mos han donat la responsabilitat de govern.
I jo els dic que la valenciana és la primera autonomia que

ha pres, ha aprovat i ha ficat en marxa un pla de reforma del
seu sector empresarial i fundacional, la primera. I només...
A més, La Generalitat ha exigit a les seues conselleries un
certificat mensual en què es garantisquen les mesures d’aus-
teritat i els estalvis que s’estan aconseguint.
En el Partit Popular entenem que no podem seguir dema-

nant ajustos als ciutadans, que no podem tolerar que la nos-
tra administració continue sent un pou sense fons. I per això
el govern valencià ha reduït un 30% el seu personal de con-
fiança; per això el govern valencià ha ficat un límit salarial
als directius de les seues empreses públiques, i també dins
de La Generalitat, perquè ningú cobre més que el president
que, per cert, recordar-los, és un dels quatre presidents amb
el sou més baix de tota Espanya.
Miren, el govern valencià, el govern valencià administra

amb responsabilitat, serietat, rigor i esforç compartit una
comunitat de cinc milions d’habitants, amb els millors i més
eficients servicis públics en sanitat i en educació de tota
Espanya.
A més, hui el govern espanyol, el govern central sap qui

fa més amb menys, qui atén millor les necessitats dels seus
ciutadans amb més eficiència. Ara el govern té dades per a
comprovar que mosatros no tenim un problema de gastos,
que el que tenim és un problema d’ingressos. Ningú treballa
més ni té més interés que mosatros en traure endavant la
situació econòmica que estem vivint.
Miren, mosatros creguem en la Comunitat Valenciana.

Mosatros creguem en el potencial de les nostres empreses.
Mosatros creguem en la qualitat dels productes de la nostra
terra.
Sabem que hem fet molt. Sabem que hem de fer molt

més. Per això, senyor president, li pregunte, després de l’es-
forç que ha fet La Generalitat al llarg de l’any 2012 per a
aconseguir un estalvi de dos mil milions d’euros, ¿quines
mesures pensa aportar el Consell per a continuar avançant
en la senda de la consolidació fiscal? ¿I quines iniciatives
impulsarà en l’economia durant l’any 2013?
Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies.
Molt honorable president.

El senyor president del Consell:

Muchas gracias, señor presidente.
Señoras y señores diputados.
Como bien decía el síndic del Grupo Popular, el año 2012

fue un año de ajustes y de ahorro espectacular, dentro de lo
que es la historia de la Comunidad Valenciana. Fue el año
donde más conseguimos ahorrar de toda la historia de La
Generalitat, dos mil millones de euros, en el peor escenario
que ha tenido esta comunidad en los últimos veinte años.
Eso supone un ahorro de más de treinta y siete millones de
euros cada semana o de más de cinco millones de euros al
día. Y lo hemos conseguido sin que se vean afectados los
servicios destinados a sanidad, a educación o a servicios
sociales.
Hemos sabido hacer más o igual con menos. Y, compa-

rando con otras comunidades, hemos sido mucho más efi-
cientes.

Y hemos sido también una administración transparente,
no tenemos ni una sola factura en el cajón. Somos la única
comunidad que tiene un registro unificado de facturas.
Hemos sido de los que más esfuerzo hemos hecho para

reducir el déficit el año pasado. Hemos bajado 1,55 puntos
del PIB; la media española es 1,58%. Y sólo seis comunida-
des han estado por encima de nosotros con respecto a ese
esfuerzo. Y ésas seis todas tienen mayor financiación por
ciudadano que nosotros, una media de 444 euros. Si nos-
otros hubiéramos tenido también ese incremento en la finan-
ciación por ciudadano, al igual que ésas seis, nuestro déficit
hubiera sido el 1,18%.
Y hemos vivido como en los últimos años se ha ningune-

ado una parte importante de los ciudadanos que reciben los
servicios de La Generalitat, un millón de ciudadanos menos.
Como bien decía el portavoz, nuestro problema no es que

gastemos más que ingresemos, es que ingresamos bastante
menos que lo que eficientemente gastamos. Y ahí están los
datos que dicen que la Comunidad Valenciana necesita, más
que nunca, una revisión de sistema de financiación actual.
Porque, al igual que la Región de Murcia, somos los únicos
que tenemos menos financiación que la media española, que
tenemos una renta per cápita inferior que la media española
y que aportamos más al estado de lo que recibimos.
Es por eso que necesitamos, más que nunca, el revisar el

sistema de financiación actual. Y queremos liderar ese pro-
ceso, porque hemos sido los que peor hemos sido tratados en
el último modelo.
Sé los esfuerzos que está haciendo esta cámara. Sé que

hay una comisión de expertos. Cada grupo ha aportado a un
experto para que pueda valorar cuáles son los efectos que
supone el actual sistema de financiación en las cuentas de la
Comunidad Valenciana.
Pero quiero ir más allá. Y por eso, haciendo compatible

ese informe y el esfuerzo que están haciendo los expertos,
voy a convocar a la comisión de economía de los premios
Jaime I para que hagan un estudio que evalúe el sistema
actual y que proponga un nuevo modelo de financiación
(aplaudiments) que podamos (inintel·ligible) ... al estado
para que tengamos una financiación…, una financiación
justa, equitativa, que garantice los servicios básicos a los
ciudadanos y que dé las mismas oportunidades a los ciuda-
danos valencianos que al resto de ciudadanos españoles.
Y todo esto lo hacemos sabiendo que tenemos que inci-

dir en lo que son las políticas de incentivo a las empresas. Y
por eso, también, esta semana hemos constituido el Instituto
de Financiación Empresarial, donde buscamos el poder
garantizar, mantener o crear 10.000 puestos de trabajo para
dar oportunidad a aquellas empresas que o bien están en sec-
tores estratégicos o bien que quieren empezar la actividad
empresarial innovando.
Queremos dar el crédito a la iniciativa, al esfuerzo, a la

investigación y a la proyección internacional. Eso es cons-
truir futuro.
Intentamos ajustar, hacer la administración más asumi-

ble, que cueste menos al ciudadano y dar oportunidades a la
sociedad para que sean ellos los que puedan crear empleo y
riqueza en esta comunidad.
Muchas gracias. (Aplaudiments)

El senyor president:

Muchas gracias, señor president.
Pregunta del síndic del Grup Parlamentari Socialista,

senyor Torres.

Número 75 14.03.2013 Pàgina 3.104


